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Foto: pla general d’una part de la ciutat de Santa Coloma des de la Serralada de Marina amb Barcelona al fons - descma 

 

Presentació del quadern Mirades des de la perifèria 

El Grup de Treball DESCMA de Gramenet i el quadern Mirades des de la perifèria que us presentem és un pro-
jecte que vol donar suport i proporcionar eines comunes a les persones i als col·lectius que, des de l’activisme 
del carrer i del barri, treballen de manera quotidiana en la construcció de vincles i de teixit comunitari i en la 
defensa dels drets civils, socials i polítics de tot el veïnat. Pel dret i la seguretat a un treball i a un habitatge 
dignes, a tenir una educació, una sanitat i una alimentació de qualitat sense cap discriminació ni excepció, en 
definitiva, lluiten per fer efectiu el dret fonamental de totes les persones a tenir una vida digna.  

Amb l’objectiu de donar un primer pas i començar a posar fil a l’agulla, a partir d’ara aquells treballs i materials 
que pensem que poden contribuir-hi, els editarem digitalment amb el nom de Mirades des de la perifèria. A les 
vostres mans teniu el primer quadern fruit d’aquest treball col·lectiu comú, tot i que encara força informal.    

Des de la pluralitat de mirades alternatives i transformadores de l’activisme social i cultural de la nostra ciutat, 
tenim la voluntat de generar un debat social obert que, des de la diversitat de sensibilitats, contribueixi a ende-
gar un procés de construcció social i comunitària, de solidaritat i de cohesió que empoderi al teixit social, veïnal 
i cultural perquè s’impliqui en la millora de les seves condicions de vida i pugui  afrontar en millors condicions 
l’actual procés d’individualització i de precarietat vital, de des-estructuració social i destrucció ambiental a que 
està sotmesa la població i el planeta a causa de les dinàmiques neoliberals de despossessió del capitalisme global 
i dels governs al seu servei.

Grup de Treball per la defensa dels Drets Econòmics, Socials, Culturals i Mediambientals 
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EL PROBLEMA DE L’HABITATGE A SANTA COLOMA DE GRAMENET 

«La forma edificada de l’habitatge sempre ha estat considerada un reflex tangible i visual de 

l’organització de la societat. Revela l'estructura de classes i les relacions de poder existents» 

Madden, D. i Marcuse, P.

Introducció 

L’habitatge és un dret fonamental reconegut for-
malment per la Constitució espanyola i un espai 
humà essencial, un refugi de seguretat i d’estabilitat 
on les persones puguin desenvolupar-hi un projecte 
personal, familiar o de convivència i una vida digne 
que, alhora, els faciliti l’arrelament comunitari. Un 
dret humà universal que hauria d’estar garantit com 
l’educació, la salut o l’alimentació. 

No obstant això, durant les darreres dècades de ca-
pitalisme neoliberal, la ciutat i l’habitatge, com el 
sòl, el territori o els béns naturals bàsics (aigua, 
terra, energia, aliments, etc.), han passat de ser 
béns amb un valor d’ús a ser meres mercaderies sot-
meses a un valor de canvi situat per sobre de la seva 
funció social i valor real. D’aquesta manera, són in-
corporades com actius en els fluxos financers glo-
bals1 amb la finalitat d’especular-hi i d’extreure’n 
els màxims guanys privats en el menor temps possi-
ble, per continuar acumulant grans capitals privats 
globals en detriment de la vida material de les per-
sones i de la societat en general.  

Tot aquest procés ha convertir la ciutat, el territori i 
l’urbanisme en espais de valorització clau pel capi-
tal, en un camp de batalla global per a l’acumulació 
de capital per despossessió i, en conseqüència, per 
a l’antagonisme i la lluita de classes. Un camp en el 
qual els moviments socials urbans han obert nous 
espais de lluita i desenvolupat noves eines d’orga-
nització i confrontació en el que s’anomena espai 
públic. És a dir, a les places, els carrers i davant els 
portals a l’entorn de problemàtiques com la manca 
d’habitatge assequible, contra l’especulació immo-
biliària i els desnonaments per l’impagament de la 
hipoteca o del lloguer, els augments de lloguer inas-
humibles o la gentrificació de barris, que expropia i 
expulsa el veïnat resident amb menys recursos i més 
temps arrelat al barri per especular amb l’habitatge 
o el sòl, provocant l’actual crisi d’habitatge assequi-
ble per a una bona part de la població.  

A diferència de la ciutat democràtica, defensada 
pels moviments socials i les organitzacions veïnals 
                                                           
1 Un exemple a Santa Coloma seria el del gratacels anomenat el 
“Pirulí”, un projecte inacabat del PERI Santa Coloma Vella  II en 
el barri antic que ara és tan sols un apunt comptable més del 

des de la transició, pensada des d’un urbanisme par-
ticipatiu i popular que impugnava des dels anys 60 
la lògica capitalista del desenvolupament urbà fran-
quista amb els anomenats Plans Populars, avui, els 
processos de gentrificació s’insereixen plenament 
en les dinàmiques financeres i especulatives de la 
producció (i l'apropiació) capitalista de la ciutat a 
través de l’aliança publico-privada per a la re-valo-
rització immobiliària dels barris més cèntrics o dels 
anomenats de “nova centralitat”.  

Per una banda, són el resultat d’un urbanisme que 
a la dècada dels 90 deixa de pensar l’ordenació de 
la ciutat i del territori com un instrument de redis-
tribució social i d’equitat territorial i, per l’altra, de 
les decisions polítiques preses pels governs de les 
institucions públiques basades en els models (i les 
lògiques) neoliberals des-reguladors que, amb el 
pretext d’atreure inversions globals, renuncien, a la 
pràctica, a una justa redistribució de les rendes, dels 
recursos i de l’espai.  

Així doncs, en la mesura que l’objectiu dels proces-
sos de gentrificació urbana no són la redistribució 
de la riquesa social i espacial i la millora de les con-
dicions de vida de les classes baixes que hi viuen, 
sinó el de l’especulació i la rendibilitat financera 
d’un mercat immobiliari que volen sense restricci-
ons, se les expulsa en funció de la seva renda fami-
liar i desplaça cap a territoris urbans metropolitans, 
ciutats o barris perifèrics que acumulen dèficits, se-
gregació social, residencial i funcional.  

Una dinàmica de segregació social, residencial i es-
pacial urbana que actua com un codi de zonificació 
i segmentació per classe social, raça o ètnia que in-
cideix de manera directa, i amb un clar biaix de gè-
nere, sobre la seva qualitat de vida. És a dir, sobre 
els nivells educatius, culturals, de salut física i men-
tal, d’ocupació, de benestar, de cohesió social i co-
munitària de la seva població que mostren un 
desenvolupament social i urbà desigual cada vegada 
més injust i insostenible. 

fons d’inversió Oaktree, amb seu a Los Angeles i que cotitza a la 
Borsa de Nova York.     

 



 

4 

El context urbà i social de la ciutat 

A partir dels anys 50 l’allau migratòria a Santa Co-
loma de Gramenet va transformar un petit poble ru-
ral en una densa ciutat-dormitori, en un suburbi 
obrer de la perifèria metropolitana que, de tenir 
15.281 habitants l’any 1950 va passar en només 
trenta-un anys a tenir-ne 140.588 l’any 1981. I 
107.998 en només vint-i-un anys (1960-1981). Uns 
5.000 habitants nous l’any.  

L’assentament poblacional d’aquest creixement de-
mogràfic tant intens es produí dins d’una trama ur-
bana anàrquica -irregular, sense planificació ni geo-
metria- i una orografia pronunciada sobre la que 
emergirien barris amb carrers sense asfaltar i sense 
claveguerams, sense infraestructures, serveis, 
transport, zones verdes, etc.  

La manca de plans d’ordenació urbana permetria un 
creixement urbà anàrquic que en bona part seguia 
la trama preexistent de les parcel·lacions rectangu-
lars d’uns 200 m2 basada en la idea dels anys 30 
d’adquirir en propietat «la caseta i l’hortet», una se-
gona residència a  «preus populars» per a l’estiueig 
barceloní de les classes mitjanes.  

Aquest creixement urbà anàrquic, sense les condici-
ons d’habitabilitat pròpies d’una ciutat planificada 
per encabir-hi milers de persones migrants, generà 
una important densificació i massificació i una con-
figuració suburbial d’habitats tancats en assenta-
ments perifèrics dels centres urbans, creant una 
greu problemàtica urbanística, d’habitatge i d’infra-
estructures.  

Així es van construir barris obrers com els del Fondo, 
el Raval, Santa Rosa, Can Mariné, Les Oliveres o Can 
Franquesa a Santa Coloma. Nou Barris o Ciutat Me-
ridiana a Barcelona. Bellvitge i la Florida a L’Hospita-
let o Sant Ildefons a Cornellà. Els conflictes socials i 
les lluites veïnals als barris de la perifèria de Barce-
lona-ciutat i la seva àrea metropolitana no trigarien 
a esclatar al llarg de la dècada dels anys 70.  

Acabat el franquisme, i durant la transició a un rè-
gim monàrquic parlamentari, s’evidencia la creació 
en poques dècades d’una nova realitat demogràfica, 
social, urbana i cultural a l’àmbit metropolità de 

                                                           
2 Segons l’Idescat, l’any 2022 la població estrangera de la ciutat 

representa el 21,6% del total de població: 25.470 persones de 
117.981. El 28,51 d’aquesta població es concentra al districte V 
i el 43,49 al districte VI. Veure aquí.    
3 Una part de la població treballadora que, a més a més, per la 
seva condició d’estrangera, viu sotmesa de manera intensa a la 

Barcelona sense precedents que concentrava a més 
de la meitat de la població de Catalunya. 

Un exemple clar n’és Santa Coloma de Gramenet 
que des dels anys 60 es va anar construint com una 
ciutat dormitori de la perifèria de Barcelona. Una 
ciutat especialitzada en subministrar mà d’obra ba-
rata que tenia importants dèficits estructurals en 
equipaments i en serveis de tot tipus, conseqüència 
d’un creixement demogràfic desmesurat i d’un caos 
urbanístic assentat a l’ombra dels plans parcials, les 
requalificacions de terrenys, l’especulació immobili-
ària i la corrupció franquista. 

Alguns dels efectes d’aquest creixement urbà desor-
denat van ser, d’una banda, la densificació, la segre-
gació social, residencial i funcional i, de l’altra, l’acu-
mulació de dèficits en infraestructures, serveis, 
equipaments i zones verdes. També va provocar l’aï-
llament i la dificultat d’accessibilitat d’alguns barris 
i la creació d’una estructura d’activitat econòmica 
de minifundisme comercial (ara inexistent o en re-
gressió en alguns barris) i la promoció, sense més 
futur, del monocultiu en hostaleria (cafès, bars, res-
taurants). Un sector econòmic basat en la sobreex-
plotació, la temporalitat i la precarietat laboral.  

En síntesi, des dels anys 60, el creixement i la trans-
formació urbana de Santa Coloma de Gramenet va 
anar de la mà dels interessos dels propietaris del sòl, 
de les immobiliàries i dels poders locals com l’Ajun-
tament que, sense planificació, concertaven opera-
cions de gran rendibilitat econòmica sense conside-
rar els seus efectes urbanístics i socials.  

El resultat va ser la creació i consolidació d’un espai 
residencial segregat, funcional i socialment. Una 
ciutat-dormitori especialitzada en subministrar mà 
d’obra a baix preu i en la reproducció social de la 
força de treball al mínim cost amb greus desajustos. 
Un model social i residencial que s’ha mantingut fins 
ara amb l’aportació de noves generacions de pobla-
ció migrant2 pobre, precària i sobreexplotada3 que 
situa la ciutat en les xifres més baixes en la majoria 
d’indicadors socials i, en conjunt, en el nivell més alt 
de l’índex de vulnerabilitat urbana4, de desigualtat i 
d’exclusió social i residencial de l’AMB.  

repressió burocràtica de la llei d’estrangeria i d’altres i a la vigi-
lància i la repressió policial.  
4  “La vulnerabilitat urbana persisteix a l’àrea metropolitana, 
amb un fort impacte a municipis com Santa Coloma, Cornellà, 
l’Hospitalet i Badalona”, Veure aquí. 

https://www.idescat.cat/poblacioestrangera/?b=10&geo=mun:082457
https://iermb.uab.cat/ca/noticias/vulnerabilitat-urbana-persisteix-area-metropolitana/
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Un model i un tipus de creixement urbà i metropo-
lità que durant més de 40 anys no s’ha qüestionat 
mai des dels poders municipals i supramunicipals 
(Consells, Diputació i AMB) i que, bàsicament, s’ha 
articulat a partir dels interessos i de les necessitats 

publico-privades de la Barcelona-ciutat-marca que 
segrega certes àrees urbanes residencials de pobla-
ció especialitzades en la reproducció de la força de 
treball a baix cost. Una població que hi treballa i la 
fa possible però no hi pot viure. 

 
Foto: barri del Raval anys 60 – Informe Joan Mata, foto de Joan Mata (veure: enelFondo)  

 
Foto: imatge d’una de les escales entre mitgeres per pujar als habitatges del barri del Raval 2023 - descma 

 

https://enelfondo.cat/2000/03/01/el-fondo-dels-anys-60/
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I. Dèficits de la política municipal en matèria d’habitatge i d’espais lliures a Gramenet 

Presentació 

En la xerrada-debat celebrada a l’Espai Gramenet el 
dia 18 de novembre de 2022 que transcrivim, per 
primera vegada des de fa anys, s’ha començat a ana-
litzar des d’una perspectiva crítica i pública el pro-
blema de l’habitatge i l’exclusió residencial a Santa 
Coloma de Gramenet. A mostrar quines són les po-
lítiques municipals que ha seguit l’Ajuntament en 
matèria d’habitatge i el seu impacte real a la ciutat. 
Així doncs, el que pretén la publicació d’aquest pri-
mer informe és començar a posar fil a l’agulla a unes 
problemàtiques urbanes que tenen una vessant es-
pecífica des de la perspectiva històrica d’una ciutat 
segregada funcional i socialment que cal continuar 
desentrellant i, alhora, relacionar-ho amb altres 
problemàtiques i dinàmiques similars situades en el 
context global del capitalisme neoliberal que són co-
munes i que trobem també, amb més o menys in-
tensitat, en altres ciutats d’Europa o dels EEUU.    

Agraïments 

Tant el text de la introducció, com el de context urbà 
i social que inicien aquest quadern, així com la trans-
cripció escrita dels vídeos5, la traducció al català de 
les parts en castellà, i totes les notes a peu de pàgina 
i claudàtors que s’hi han afegit, han estat elaborats 
i són responsabilitat del grup de treball DESCMA.   

Volem agrair la participació, i les intervencions en 
aquesta xerrada-debat que hem transcrit, de l’An-
toni Sancho, arquitecte, de la Joana Rodríguez del 
Sindicat de llogateres i llogaters, d’en Fernando Gá-
lvez, membre de la PAH Gramenet i d’en Carles Valls 
que la va presentar.  

També volem fer un agraïment especial a l’Espai 
Gramenet on es va fer la xerrada i al grup de treball 
que la va fer possible, l’Antoni Sancho, el Josep Pi-
tarque, el Miguel Ordóñez i el Carles Valls.

Resum de les intervencions i del debat

L’arquitecte Antoni Sancho planteja la seva inter-
venció a partir d’una anàlisi crítica del Pla Local de 
l’Habitatge (PLH) de 2021 i de la Modificació puntual 
del Pla General Metropolità (PGM) de 2022 per a 
l’obtenció d’habitatge assequible i com això es rela-
ciona amb la necessitat d’espais lliures en una ciutat 
densificada. En la seva exposició mostra com 
aquests dos plans, més enllà de la propaganda mu-
nicipal que genera confusió deliberada entre “habi-
tatge assequible” i “habitatge social”, no resolen el 
problema de l’habitatge a la ciutat, ni el fan assequi-
ble a una població amb pocs recursos i, fins i tot, as-
senyala que algun dels projectes municipals apro-
vats el que fan es generar habitatge marginal.  

Per una altra banda, a partir de les característiques 
de la ciutat, reflexiona sobre si, en un context en el 
què la tendència de la ciutat és al decreixement po-
blacional, allò que cal realment és construir més ha-
bitatge o bé recuperar els milers de pisos buits que 
hi ha, molts d’ells en mans de bancs i fons voltor, i 
d’aquesta manera recuperar espais lliures i zones 
verdes de les què la ciutat n'és deficitària.    

                                                           
5 Si es volen veure i escoltar els vídeos de la Xerrada-debat del 

18/11/2022 a l’Espai Gramenet es pot fer aquí. 

En la segona intervenció, la Joana Rodríguez, del Sin-
dicat de llogateres i llogaters, explica que la gentri-
ficació és un procés de transformació física, econò-
mica, social i cultural d’un barri, antigament degra-
dat o de classe baixa, per tal “d’ennoblir-lo” perquè 
acabi sent de classe mitjana o alta. És a dir, s’inver-
teix en un barri, una zona o un edifici degradat i en 
desús o no en el què hi viuen famílies amb pocs re-
cursos econòmics o en situació vulnerable, el refor-
men i les expulsen per donar entrada a famílies amb 
alts recursos econòmics que poden pagar uns preus 
de venda o lloguer més alts. 

Així, l’objectiu dels grans inversors immobiliaris que 
venen a comprar a bon preu no és el de millorar 
aquests espais per a gaudi de les famílies que hi vi-
uen, sinó que el seu únic objectiu és obtenir els mà-
xims beneficis en el menor temps possible. Això ha 
fet que en els darrers anys s’hagi disparat el nombre 
d’habitatges dedicats al mercat turístic o al de llo-
guer temporal (de menys d’11 mesos) pels beneficis 
milionaris que representa aquesta modalitat per als 
fons d’inversió locals i estrangers. Fet que ha anat 
creant un greu problema per a l’accés a l’habitatge.  

 

https://www.gramenet.tv/Xerrada-debat-18/11/2022/
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En la tercera, el Fernando Gálvez, membre de la PAH 
Gramenet, exposa que el govern de la Generalitat 
no ha complert amb els acords que hi havia hagut 
en el Parlament amb la Llei 18/2007 de 28 de 
desembre, del dret a l'habitatge i que, a data d’avui, 
a Catalunya hi hauria d’haver un parc públic de llo-
guer però no arriba ni al 3%.  

A Santa Coloma de Gramenet, des de 1990 (i fins 
2014) es van construir en sòl públic 1.587 habitatges 
de protecció oficial destinats majoritàriament a la 
venda i només 143 al lloguer, perdent sòl i un im-
portant parc d’habitatge públic que amb els anys va 
passant al mercat lliure. Per altra banda, a principi 
de la legislatura (2019) l’Ajuntament va anunciar un 
Conveni amb la SAREB que contemplava la cessió de 
220 habitatges que, de moment, només són 60 que 
els estan condicionant des de fa 2 anys i encara no 
estan acabats. 

Explica que allò que exigeix la PAH Gramenet a 
l’Ajuntament és que tots els habitatges que diu que 
ja té o que farà amb els locals convertits en habitat-
ges ho compleixi. I que l’única alternativa quan hi ha 
desnonaments ha de ser la d’un habitatge social 
digne per a les famílies vulnerables.  

En quart lloc, i en la darrera part de preguntes i res-
postes, els ponents i el públic assistent van plantejar 

que en un estudi de 2017 l’Ajuntament de Santa Co-
loma de Gramenet deia que hi havia 2.717 habitat-
ges buits i que d’aquets 550 eren d’entitats finance-
res. Per això, des del moviment de l’habitatge, quan 
es demana incrementar el parc d’habitatge públic 
social no s’està pensant en construir més sinó pen-
sant en tots aquests milers de pisos buits. 

En conclusió, es va considerar que era urgent la cre-
ació d’un parc d’habitatge públic de lloguer. És a dir, 
un habitatge al qual tenen dret totes les persones 
encara que no estiguin en una situació de vulnera-
bilitat. Perquè davant la passivitat de l’administració 
pública en la creació d’un parc d’habitatge social as-
sequible, com tenen altres països europeus, i en re-
gular el mercat de lloguer, tal i com està la situació, 
ben aviat, no només les famílies vulnerables, sinó 
també les persones que tenen una feina es veuran 
abocades a una situació insostenible perquè no hi 
ha (o no hi haurà) manera de pagar el lloguer. 

Tanmateix, s’ha de tenir molt en compte el fort im-
pacte psicològic i emocional que tenen els desnona-
ments (i la manca d’habitatge social) sobre les famí-
lies i especialment sobre els infants, perquè la pèr-
dua de la llar és un tema molt important i de conse-
qüències greus en el què s’hi tindria d’implicar tota 
la societat. 

 

 
Foto: la taula de ponents de la xerrada-debat a l’Espai Gramenet. Del tuiter d’espai gramenet 
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Transcripció de les intervencions i del debat 

Intervenció 1: Antonio Sancho, arquitecte 

Parlaré fonamentalment de la problemàtica de l’ha-
bitatge a Santa Coloma de Gramenet des del punt 
de vista de les actuacions que fa l’Ajuntament i al 
final del tema dels espais lliures. 

Ahir llegia al Diario.es un estudi de la OCDE6 que 
conclou que l’augment del preu de l’habitatge pro-
voca morts evitables i més suïcidis. Deia que en els 
països de la OCDE seria desitjable que cap país esti-
gués per sota del 10% d’habitatge que fos social. No 
obstant això, la situació real és que el parc d’habi-
tatge social a Espanya és de l’1,1% i a Catalunya de 
l’1,5%, (a la cua d’Europa), quan la mitjana europea 
és del 7,5%, i a països com Holanda del 34,1% d’ha-
bitatge social. 

Parlaré de la lectura crítica que vaig fer del Pla Local 
d’Habitatge (PLH) de 2021 i de la modificació del Pla 
General Metropolità (PGM) que va fer l’Ajuntament 
i que va aprovar el passat mes d’abril de 20227, que 
és una modificació puntual del PGM8 destinada a 
l’obtenció d’habitatge assequible a Santa Coloma de 
Gramenet. Quan per part de l’Ajuntament s’aborda 
aquests temes, allò que intenta és donar la imatge 
que amb aquests plans es resoldran els problemes 
de l’habitatge a la ciutat usant un llenguatge que 
ens porta a equivocs.  

El que es va aprovar no comporta en absolut que el 
Pla generi habitatge assequible a Santa Coloma de 
Gramenet. Això és mentida. El projecte que 
s’aprovà a l’abril en realitat és una modificació de 
planejament per tal que determinats propietaris pu-
guin augmentar la densitat de les seves finques9. En 
aquest cas, passa el mateix que quan es va aprovar 
el Pla Pinta Verda 2015-202510. Es fan uns projectes 
i es redacten d’una manera que al llegir-los sembla 
que estiguin destinats a resoldre els problemes 

                                                           
6 Noriega, David, “Un estudio concluye que el aumento del pre-
cio de la vivienda provoca muertes evitables y más suicidios”, 
17/11/2022, eldiario.es. Veure aquí. 
7 Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2022a). Modifica-
ció puntual de PGM per a l’obtenció d’habitatge assequible. 
Text refós. Àrea de Serveis Territorials, Urbanisme, Comerç i 
Mobilitat. Gabinet d’Acció Territorial. 13/06/2022. Veure aquí. 
8 Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2022b). “L'Ajun-
tament modifica la normativa per promoure més habitatge pro-
tegit”. L’Ajuntament Informa, 05/05/2022. Veure aquí. 
9 Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2022c). “Condici-
ons a complir per fer canvis d’ús de locals en plantes baixes, 
grans rehabilitacions en edificis en volum disconforme i divisió 
d’habitatges en parcel·les qualificades d'unifamiliars a Santa 

quan en realitat el que fan és fer servir un llenguatge 
que no té res a veure amb els problemes de fons i 
les propostes que fa el projecte. El projecte que es 
va aprovar el mes d’abril només suposa que hi pot 
haver un augment de densitat d’habitatge en deter-
minades zones de la ciutat.  

Això és tant clar com que no existeix cap normativa 
a l’Estat, ni a Catalunya tampoc, en la qual es fixin 
les  condicions i es reguli que és l’habitatge asse-
quible. L’habitatge assequible no existeix. La Cons-
titució parla d’un dret genèric a l’habitatge (l’art. 47 
parla de l’habitatge “digne i adequat”). La Llei d’ur-
banisme de Catalunya11 no parla mai d’habitatge as-
sequible. La Llei del dret a l’habitatge12 tampoc, els 
decrets d’habitabilitat tampoc. És a dir, “l’habitatge 
assequible” no existeix a la normativa. No està regu-
lat de cap de les maneres. I, per tant, es sorprenent 
que es col·loquin aquest tipus de títols a projectes 
municipals. 

[Tornant a la modificació que fa l’Ajuntament del 
PGM d’abril], efectivament, el projecte que s’aprova  
està destinat a potenciar la construcció d’habitatges 
sempre i quan els propietaris els vulguin construir.  
L’ampliació de la densitat es planteja a tres nivells 
diferents. Un primer nivell destinat a fomentar el 
canvi d’ús de locals comercials per habitatge. Una 
pràctica que era bastant habitual a Santa Coloma. 
Els locals en planta baixa que no tenien sortida o els 
resultava més rendible convertir-los en habitatges 
es feia un canvi d’ús i ja està. En aquest projecte això 
és regula. 

Un segon nivell, facilita l’augment de densitat en ha-
bitatges unifamiliars que per la seva superfície per-
metin col·locar un habitatge més de 80 m2. I un ter-

Coloma de Gramenet”. Planejament Urbanístic. Habitatge asse-
quible. Veure aquí. 
10 Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2017). Modifica-
ció puntual del Pla General Metropolità per a la millora de la 
xarxa d'espais públics de la ciutat. Urbanisme, Habitatge, Medi 
Ambient, Ecologia Urbana, Espai Públic, Via Pública i Civisme. 
Gabinet d’Acció Territorial. Febrer 2017. Veure aquí. 
11 Generalitat de Catalunya (2012). Text refós de la Llei d'urba-
nisme. Consolidat amb les modificacions introduïdes per la Llei 
3/2012, del 22 de febrer, de modificació del text refós de la Llei 
d’urbanisme, aprovat pel Decret legislatiu 1/2010, del 3 d’agost, 
i per la Llei 7/2011, del 27 de juliol, de mesures fiscals i finance-
res. Veure aquí.  
12  Generalitat de Catalunya (2007). Llei 18/2007, del 28 de 
desembre, del dret a l’habitatge. Veure aquí.  

https://www.eldiario.es/sociedad/estudio-concluye-aumento-precio-vivienda-provoca-muertes-evitables-suicidios_1_9717202.html
https://www.gramenet.cat/fileadmin/Files/Ajuntament/informacio_urb/Expedients_planejament_urb/Plans_derivats_i_mod._PGM/PU-222/PU222_TRgencat_doc_unitari.pdf
https://ajuntamentinforma.gramenet.cat/info-local/lajuntament-modifica-la-normativa-per-promoure-mes-habitatge-protegit/
https://www.gramenet.cat/ajuntament/arees-municipals/planejament-urbanistic-informacio-urbanistica/canvi-dus-i-habitatge-assequible/
https://www.gramenet.cat/ajuntament/arees-municipals/planejament-urbanistic-informacio-urbanistica/expedients-urbanistics/plans-urbanistics/plans-urbanistics-generals-i-modificacions-posteriors/pu196-modificacio-puntual-del-pgm-per-a-la-millora-dels-espais-lliures-de-la-ciutat/
https://territori.gencat.cat/web/.content/home/01_departament/normativa_i_documentacio/documentacio/territori_mobilitat/urbanisme/publicacions/text_refos_i_reglament_de_la_llei_durbanisme/ql-94urbanisme2.pdf
https://portaldogc.gencat.cat/utilsEADOP/PDF/5044/1907661.pdf
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cer, fomenta que tot un seguit d’edificis amb “vo-
lum disconforme”, que no compleixen amb la nor-
mativa, puguin transformar-se en habitatges a canvi 
de legalitzar-los.  

Això comporta que en el cas que tots els propietaris 
que tenen locals en aquests situació, tots els que te-
nen habitatges unifamiliars en aquesta situació i 
tots els propietaris que tenen aquests edificis en vo-
lum disconforme si volguessin, pel que fos, podrien 
fer operacions i intervencions per construir més ha-
bitatges. És a dir, el projecte no genera més habi-
tatges, el que fa és permetre als propietaris que en 
el cas que els interessi pugin edificar més del que 
fins ara podien. I això contrasta amb la informació 
que es publica des de l’Ajuntament 13  i des de la 
premsa [vinculada als gabinets de premsa] que es 
dedica a fer apologia de les intervencions de l’Ajun-
tament.  

Per exemple, el passat mes de juny, dos mesos des-
prés d’aprovar-lo, en La Vanguardia del 13/06/2022 
sortia un article titulat: «Urbanismo permite modi-
ficar el planeamiento de Santa Coloma para obtener 
800 viviendas.»14. I continua: «permitirá obtener, 
con distintas fórmulas, 810 nuevas viviendas de pro-
tección oficial para dar respuesta a la demanda so-
cial i  generar vivienda de protección oficial». [Com 
si aquesta modalitat fos assequible i social]. És a dir, 
un projecte per modificar el planejament  urbanístic 
i generar més densitat d’habitatges, en el cas que 
els propietaris vulguin actuar, es ven com que amb 
aquest projecte de l’Ajuntament tindrem 810 habi-
tatges més.  

Això no és així, en el cas d’aquest Pla, dels 810 habi-
tatges de “protecció oficial” possibles, 280 sortirien 
de locals comercials en planta baixa, 340 en el cas 
d’habitatges unifamiliars i 190 en el cas d’aquells 
edificis que estan en volum disconforme i no com-
pleixen la normativa. Tots aquests habitatges en el 
cas que tiressin endavant i la propietat hi estigués 
interessada resulta que la única condició que tenen 
de complir és que siguin habitatges de protecció ofi-
cial genèrics. Això vol dir que seran de protecció ofi-

                                                           
13 Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2022d). “L'Ajun-
tament modifica la normativa per promoure més habitatge pro-
tegit”. Butlletí de l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet, 
número 1697, Any XLII, 6 maig de2022. Veure aquí 
14 Cedó, Fede (2022). “Urbanismo permite modificar el plane-
amiento de Santa Coloma para obtener 800 viviendas”, 
13/06/2022, lavanguardia.es. Veure aquí. 

cial però a preu de mercat. Cal recordar que la pro-
tecció oficial té tres tipus d’habitatge: 1) de règim 
especial, 2) de règim general i 3) de règim concertat. 

Quan et diuen que són genèrics vol dir que el propi-
etari podrà fer el que vulgui, podrà fer habitatges de 
protecció general, concertats o genèrics. Després en 
parlaré, però resulta que en el mercat de l’habitatge 
a Santa Coloma de Gramenet, els preus dels habitat-
ges de protecció oficial en règim general estan al 
mateix preu que els de renda lliure. El habitatges en 
règim concertat són més cars. I en l’únic que són 
més barats són els de règim especial, que no es fan 
mai. 

En resum, l’Ajuntament aprova un projecte perquè 
els propietaris puguin construir habitatges a un preu 
que és el del mercat. Per tant, aquest Pla que mo-
difica el PGM no resoldrà el problema que tenim 
de l’habitatge perquè el problema és un altre. No 
és el del nombre d’habitatges sinó el del seu preu. 
És a dir, el problema real és que hi ha gent que no 
té capacitat econòmica per comprar un habitatge o 
per llogar-lo. Així es que, en aquest cas, encara que 
es fessin, al capdavall, estaríem exactament igual. 

A més a més, aquesta modificació del PGM indica 
quin és el tarannà de l’Ajuntament quan es plan-
teja resoldre el problema de l’habitatge. De fet, lle-
gint el projecte, te n’adones que en el fons el què 
s’està fent és fomentar l’habitatge marginal. Dit 
d’una altra manera, plantejar la transformació d’un 
local de 40m2 i de tres metres d’amplada en un ha-
bitatge és generar habitatge marginal, no és habi-
tatge digne i ni adequat com diu la Constitució, en 
absolut. 

[En relació a això], els exemples són clars a tota la 
ciutat. Però és que a més a més, tenim un exemple 
que és claríssim, l’any 2011, l’Ajuntament va fer una 
altra trastada [malifeta o mala jugada] com aquesta 
i va [tirar cap endavant] un projecte molt semblant 
per modificar els usos dels soterranis dels barris de 
les Oliveres i Can Franquesa15. L’any 2011 va aprovar 
un projecte de Modificació del PGM per a l'amplia-
ció d'usos dels locals dels polígons d'habitatges de 
Les Oliveres i Can Franquesa16 perquè es poguessin 
transformar 104 locals comercials d’aquests dos 

15  Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2011a). 
PU177/MPG Modificació del PGM per a l'ampliació d'usos dels 
locals dels polígons d'habitatges de les Oliveres i Can Franquesa. 
Veure aquí. 
16 Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2011b). Docu-
ment unitari: PE177_AD Modificació del PGM per a l'ampliació 
d'usos dels locals dels polígons d'habitatges de les Oliveres i Can 
Franquesa. Veure aquí.  

https://www.gramenet.cat/fileadmin/Files/Ajuntament/butlleti/butlleti2022/1697_6maig_web.pdf
https://www.lavanguardia.com/local/barcelones-nord/20220613/8337080/urbanismo-permite-modificar-planeamiento-santa-coloma-obtener-800-viviendas.html
https://www.gramenet.cat/ajuntament/arees-municipals/planejament-urbanistic-informacio-urbanistica/expedients-urbanistics/plans-urbanistics/plans-urbanistics-generals-i-modificacions-posteriors/pu177-modificacio-del-pgm-per-a-lampliacio-dusos-dels-locals-dels-poligons-dhabitatges-de-les-oliveres-i-can-franquesa/
https://www.gramenet.cat/fileadmin/Files/Ajuntament/informacio_urb/Expedients_planejament_urb/Plans_derivats_i_mod._PGM/PU-177/PE177_AD_document_unic.pdf
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barris en 78 habitatges. Aquests habitatges que es 
van legalitzar el 2011 són, de fet, soterranis per les 
seves pendents molt fortes –Can Franquesa 800 m. 
d’altura. Tot i que una part dels edificis no són so-
terrani, els locals en si mateix sí. Però és que, a més, 
són locals que en el fons venen a ser les càmeres 
d’aire que hi havia en aquells blocs. 

En el mateix projecte que es va aprovar el 2011, sur-
ten fotos d’una bona part dels locals i quan els mires 
et quedes al·lucinat perquè realment són locals so-
terranis, com càmeres d’aire, inclús moltes parts 
d’aquests soterranis, fins i tot, no arriben ni a l’al-
çada lliure de 2m. Per això, el propi projecte diu que 
en aquells cassos que hi hagi locals que no arribin a 
2m, que no són admissibles, el que s’ha de fer es 
ajuntar-los amb el del costat i així d’aquesta manera 
es podran aprofitar i legalitzar. 

Imaginem-nos, doncs, quin és el tarannà de l’Ajun-
tament. S’està legalitzant unes superfícies que són 
marginals dels blocs de Les Oliveres i Can Franquesa 
per a habitatges. I, a més a més, aquest cas va tenir 
l’agreujant que una bona part dels habitatges eren 
pels antics constructors dels barris de Les Oliveres i 
Can Franquesa [als anys 60], la immobiliària SAGA17.  

Tot i que hi havia una part que era municipal, una 
part important era de l’empresa SAGA, és a dir, d’al-
guna manera es va fomentar i premiar aquesta im-
mobiliària amb el canvi d’ús d’aquests locals. Això és 
el que passa en les propostes que fa l’Ajuntament 
quan parla d’habitatge assequible. 

Aleshores resulta que el problema d’aconseguir ha-
bitatge assequible a Santa Coloma, que d’alguna 
manera podríem entendre com habitatge social, 
no és un problema de que hi hagi més habitatges 
sinó que hi hagi habitatge a un preu que la gent que 
en aquells moments no té condicions per comprar-
lo o per llogar-lo pugui fer-ho. És a dir, és un pro-
blema econòmic i, per tant, és aquí on s’ha de posar 
l’èmfasi. De fet, en aquests moments és quan des 
de Madrid s’està plantejant la possibilitat de regular 
i clarificar que vol dir habitatge assequible. 

                                                           
17 Als anys 60 es van crear barris com el de Les Oliveres o Can 
Franquesa fruit de l’especulació, la requalificació fraudulenta 
de terrenys i la corrupció durant el règim franquista que va ope-
rar a través del Patronato Municipal de la Vivienda en col·labo-
ració amb immobiliàries privades com SAGA, sota el nom d’Al-
bica, que van construir els blocs que configuren avui els barris 
de Can Franquesa i Les Oliveres ocupant terrenys de muntanya 
amb pendents molt pronunciats. Els habitatges venuts no van 
aconseguir la qualificació d’habitatges protegits perquè les im-
mobiliàries no van fer les obres d’urbanització del barri. Veure: 

En el projecte de la nova Llei d’habitatge18, que no 
acaba de sortir per problemes entre Unidas Pode-
mos i el PSOE, hi ha una definició bastant clara del 
que és un habitatge assequible. I en el fons, el que 
venen a dir en aquesta definició és que els habitat-
ges assequibles seran aquells que el preu de venda 
o de lloguer  evitin un esforç financer excessiu de les 
llars, tenint en compte els ingressos nets i les carac-
terístiques particulars tant pel que fa a la quota d’hi-
poteca o a la renda de lloguer, com a les despeses 
dels subministraments bàsics que corresponguin sa-
tisfer al propietari hipotecat o al llogater. I acaba di-
ent que la despesa no haurà de superar amb caràc-
ter general el 30% dels ingressos de la unitat de con-
vivència. 

I aquí estem, el problema de l’habitatge assequible 
és un problema econòmic, per tant cal relacionar-
lo amb els ingressos que té la gent. Per exemple, si 
una família té uns ingressos de mil euros al mes 
s’entén que no podrà pagar més de 300 euros al 
mes pel lloguer. Aquest és el tema. De fet, això no 
surt en absolut (això mai surt) en la proposta muni-
cipal de l’Ajuntament. Ells mai parlen de les capaci-
tats econòmiques. 

Però resulta que si anem a altres estudis i projectes 
que ha fet l’Ajuntament, un d’ells que és clau, el Pla 
Local d’Habitatge (PLH)19 que es va redactar l’any 
2017. Ens dóna una sèrie de dades com la de la gent 
que ha demanat habitatge de protecció oficial o que 
ha anat a les oficines de l’Ajuntament a demanar ha-
bitatges. I ens diu que una tercera part de les unitats 
de convivència de les famílies que han registrat te-
nen uns ingressos inferiors als 6.000 euros anuals i 
un 61% d’aquests unitats registrades tenen ingres-
sos inferiors a 12.000 euros anuals. Ara només cal 
que feu números i veieu que si agafem la discussió 
que s’està fent a Madrid del 30%, doncs de què es-
tem parlant?    

Resulta que el preu mitjà que hi ha a Santa Coloma 
per comprar un habitatge és de 233.000 euros i en 
el lloguer passa el mateix, el seu preu mitjà és de 
854 euros al mes. Imagineu vosaltres a on està el 
problema d’accés a un habitatge assequible. Està 

Olivé, María José. «Crecimiento urbano y conflictualidad en la 
aglomeración barcelonesa: El caso de Santa Coloma de Grama-
net». Revista de geografia, 1974, Vol. 8, Núm. 1, p. 99-127. 
Veure aquí.  
18 Espanya. Proyecto de Ley por el derecho a la vivienda, 18 de 
febrero de 2022. Veure aquí. [aprovada al Congrés el 
27/04/2023] 
19 Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2021). Pla Local 
d’Habitatge de Santa Coloma de Gramenet. Memòria, juliol de 
2021. Veure aquí.  

file:///C:/Users/user/Downloads/DocumentPrincipal.pdf
https://www.congreso.es/public_oficiales/L14/CONG/BOCG/A/BOCG-14-A-89-1.PDF
https://www.gramenet.cat/fileadmin/Files/Ajuntament/informacio_urb/Expedients_planejament_urb/Plans_derivats_i_mod._PGM/PU-219/PU219_AD_memoria.pdf
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aquí. És a dir, l’administració el que ha de fer és 
construir habitatges que puguin sortir al mercat a 
uns preus que siguin realment assequibles i que hi 
hagi un topall en funció dels ingressos de la gent 
que l’ha de comprar o l’ha de llogar. 

Com que no tinc gaire temps, toco l’últim tema i és 
el que plantegen sempre des de l’Ajuntament quan 
parlen [del problema de] l’habitatge i és que a Santa 
Coloma falten habitatges, donant la idea de que 
generant possibilitats de construir més habitatges 
resoldrem el problema. Això no és veritat. A Santa 
Coloma en aquests moments amb dades del propi 
PLH que van tramitar el 2017, resulta que en 
aquests moments es poden construir, d’una banda, 
1.944 habitatges, després cal comptar 403 habitat-
ges que es van generar en la modificació del Pla 
Pinta Verda 2015-2025 i els habitatges que no s’han 
inclòs perquè diu l’Ajuntament que no està interes-
sat en fer-los.  

Un cas és el de La Bastida en què l’Àrea residencial 
estratègica es va anular, però no tots els habitatges 
que s’hi podien fer, i resulta que ara, darrera del que 
és el poliesportiu de la Bastida, s’hi poden construir 
entre 120 i 140 habitatges. La suma de tot això ens 
diu que en aquests moments a Santa Coloma es po-
drien construir uns 3.000 habitatges més.  

Tot i això, les dades de població que tenim van a la 
baixa. Tots els estudis de creixement poblacional 
que tenim tendeixen a la baixa. Entre el 2011 i el 
2021, en deu anys, la població ha baixat de 120.824 

habitants a 119.289 i les previsions que hi ha indi-
quen que la tendència continuarà a la baixa. I a més 
a més, tenim un parc de 2.700 habitatges buits. En 
el 2011 hi havia 2.300 i el 2017 que és la última dada 
que tenim, n’hi havia 2.700. És a dir, si a aquesta xi-
fra hi ajuntem els habitatges que es poden cons-
truir, la davallada poblacional que hi ha i els habi-
tatges buits, resulta que en aquests moments po-
dem afirmar categòricament que a Santa Coloma 
de Gramenet no fan falta més habitatges.  

Tot això, sense comptar que caldria fer una reflexió 
entorn a si la població que tenim a Santa Coloma, al 
voltant de 119-120.000 habitants, és la que toca o 
no. És a dir, [ens hauríem de preguntar] si l’estruc-
tura urbana que tenim és una estructura que ens 
permet que aquesta ciutat tingui aquest nombre 
d’habitants perquè això enllaça directament amb 
el tema dels espais lliures. Dit d’una altra manera, 
si el que fem és anar densificant la ciutat i no aug-
mentem els espais lliures que tenim, la nostra ciu-
tat cada dia serà menys habitable del que ho és 
ara.  

I acabo, des del punt de vista d’anar cap a una ciutat 
més habitable ens trobem amb que Santa Coloma 
és la segona ciutat, després de l’Hospitalet, en quan 
al menor nombre de (m2) de zones verdes. O sigui, 
la ràtio que hi ha de zones verdes per habitant a 
L’Hospitalet és de 5m2/h. i a Santa coloma és de 
6m2/h. Som les dos ciutats més densificades i amb 
menys zones verdes de tot Catalunya. 

 

 
Foto: públic assistent a la xerrada. Del tuiter d’aitor blanc 
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Intervenció 2: Joana Rodríguez, Sindicat de Llogateres i llogaters 

Moltes gràcies per haver-nos convidat al Sindicat de 
Llogateres. L’encàrrec era que parlés una mica de 
gentrificació, però deixeu-me dir abans, lligant amb 
el que deia l’Antonio, amb qui hi estic completa-
ment d’acord, que no només el Sindicat de Llogate-
res sinó tots els moviments socials que estem orien-
tats al tema de l’habitatge, estem farts de que es 
gastin diners públics en la construcció d’habitatges 
que, com diu l’Antonio, no es necessiten no només 
a Santa Coloma sinó arreu del país, arreu de Catalu-
nya no hi ha necessitat de més habitatge. Hi ha infi-
nitat d’habitatges a tot arreu. El que cal és que can-
viï el sistema, que canviï la concepció de l’habitatge 
com un negoci.  

És a dir, els diners públics que es gasten a construir 
“habitatge social” o dedicat a “lloguer assequible” 
surten de les nostres butxaques, i a on van a parar? 
Van a parar a les butxaques dels rendistes o dels 
grans grups immobiliaris o dels fons voltor o de la 
banca que té negoci immobiliari, etc. Això ha de can-
viar, vull dir, [que no s’ha de dedicar] ni un cèntim 
més de les nostres butxaques que, mitjançant els 
fons públics, vagi a parar a les butxaques d’aquells 
que ens estan esprement i s’estan enriquint a costa 
nostra. 

I ara ja parlo de gentrificació. És un terme que jo, 
que ja tinc seixanta i bastants anys, no n’havia sentit 
a parlar mai fins fa molt poc temps. De fet, fins i tot 
he buscat la definició a la wikipedia i a l’enciclopèdia 
catalana aviam que no tingui jo una idea de gentri-
ficació que no sigui la que toca oficialment. I no, he 
trobat tant a la wiquipedia com a l’enciclopèdia ca-
talana que defineixen la gentrificació com un procés 
de transformació física, econòmica, social i cultural 
d’un barri, antigament degradat o de classe baixa, 
per tal “d’ennoblir-lo” i que acabi sent de classe mit-
jana o alta.  

És agafar un barri, una zona, un edifici degradat o en 
desús o que només hi puguin tenir accés famílies 
amb molt pocs recursos econòmics o en situació vul-
nerable, les expulsen, [els rehabiliten i els reformen] 
i hi donen entrada a famílies amb alts recursos eco-
nòmics que poden pagar preus de venda o lloguer 

                                                           
20 Veure: Sindicat de Llogateres, (2022), “Mobilitzacions el 19-O 
per aturar la celebració de The District a la Fira de Barcelona”, 5 
/10/2022, Aquí. / Bou, David (2022), “La Vanguardia i CaixaBank 
patrocinen els premis de la cimera de fons d'inversió The Dis-
trict”, 20/10/2022, ladirecta.cat. Aquí. / Castaño, Judit (2022), 
“Diversos centenars de persones es mobilitzen contra el saló 
immobiliari The District”, Barcelona 19/10/2022, actualitzat: 
21/10/2022, publico.es. Aquí. 

molt alts. Déu n’hi do! I ens preguntarem qui pot 
comprar un edifici o una antiga nau industrial o un 
terreny? Qui ho pot comprar? Doncs, grans inver-
sors que normalment venen de fora, són fons d’in-
versió nord-americans, europeus, etc., i també 
banca del país (La Caixa, Santander, Sabadell, etc.). 

Què fan aquests grans inversors que venen a com-
prar a bon preu? El seu objectiu no és millorar 
aquell espai per a gaudi de les famílies que hi viuen 
sinó que el seu objectiu lògicament és obtenir be-
neficis en el menor temps possible i quan més alts 
millor. Tothom els felicita perquè han fet un negoci 
extraordinari. Hi ha sopars per donar premis, etc. Fa 
poc van celebrar The District20, reunió de grans fons 
d’inversió a Barcelona a la què el Sindicat de Lloga-
teres vam anar a dir-hi la nostra, vam fer soroll i vam 
sortir a tota la premsa perquè es donaven premis a 
aquells que havien aconseguit més guanys o el ne-
goci més rodó en l’últim any o dos anys. D’escàndol.  

Què passa [amb la gentrificació]? Que en aquest 
procés venen fons d’inversió, compren, transfor-
men o restauren edificis o habitatges i ho posen en 
el mercat a preus desorbitats, sigui en venda o llo-
guer, i les famílies [amb menys recursos] que hi vi-
vien són expulsades. Normalment que fan, per 
exemple, quan es tracta d’edificis d’habitatges?, 
els restauren i aprofiten que es van acabant els ter-
minis dels contractes de lloguer de les famílies que 
hi viuen per dir-los que no els hi renoven a no ser 
que vulguin pagar el doble o el triple –o el que vul-
guin-, perquè el mercat de lloguer és lliure. No hi 
ha cap mena de topall. N’hi va haver durant un 
temps mentre va durar la regulació dels preus dels 
lloguers a Catalunya, però el PP va presentar una de-
manda i el Tribunal Constitucional (TC) la va tombar 
(Llei 11/2020, del 18 de setembre21). 

Així, aquestes famílies que són expulsades on aca-
ben? Als barris més marginals on poden pagar el llo-
guer. I en el cas que sigui a Barcelona, normalment 
van a altres zones de l’àrea metropolitana que eren 
més barates, i dic “eren” perquè ja hi ha estudis22 
que diuen que a l’àrea metropolitana s’està encarint 
el lloguer de manera bestial en els últims anys per la 

21 Generalitat de Catalunya (2020). Llei 11/2020, del 18 de se-
tembre, de mesures urgents en matèria de contenció de rendes 
en els contractes d'arrendament d'habitatge i de modificació de 
la Llei 18/2007, de la Llei 24/2015 i de la Llei 4/2016, relativesa 
la protecció del dret a l'habitatge. Veure aquí.  
22 Castaño, Judit (2023). “Els canvis de residència a l'Àrea Me-
tropolitana de Barcelona s'han triplicat els darrers 5 anys”. 
30/01/2023, público.es. Veure aquí.  

https://sindicatdellogateres.org/mobilitzacions-el-19-o-per-aturar-la-celebracio-de-the-district-a-la-fira-de-barcelona/
https://directa.cat/la-vanguardia-i-caixabank-patrocinen-els-premis-de-la-cimera-de-fons-dinversio-the-district/
https://www.publico.es/public/diversos-centenars-persones-mobilitzen-salo-immobiliari-the-district.html
https://portaldogc.gencat.cat/utilsEADOP/PDF/8229/1812918.pdf
https://www.publico.es/public/els-canvis-residencia-l-area-metropolitana-barcelona-s-han-triplicat-els-darrers-5-anys.html/amp
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fuga de gent de les grans ciutats, com poden ser Bar-
celona en la nostra àrea, però també a Girona.  

Qui queda en aquests edificis? Doncs aquelles famí-
lies més antigues que encara conservaven contrac-
tes indefinits. Què passa amb elles? Doncs que, o bé 
es queden una o dues famílies soles a l’edifici fins 
que, en el pitjor dels cassos, hi ha actuacions de 
bullying o aquestes famílies de gent gran, etc., es 
desesperen i al final acaben marxant allà on poden. 
Hi ha algunes que lluiten però no totes.  

Aquí a Santa Coloma de Gramenet he buscat dades 
a l’Idescat i no n’he trobat. Tanmateix, normalment 
una de les possibilitats que tenen aquests fons im-
mobiliaris és llogar a preus molt alts, però una altra 
que és molt usada, i cada cop més, és el lloguer tu-
rístic o el lloguer temporal que és una manera d’es-
quivar la Llei d’Arrendament Urbans (LAU), Llei 
29/1994, de 24 de novembre23 que regula els llo-
guers mínimament i convertir aquells pisos un cop 
restaurats en pisos turístics. 

Hi ha un cas molt emblemàtic a Barcelona, el de la 
Casa Orsola24, un edifici modernista en ple Eixample 
barcelonès, en el què hi ha 27 famílies i que en un 
moment determinat el compra Lioness Inversiones, 
un d’aquests fons voltor que venen i els posen un 
pont de plata (legislació, SICAV i altres) i a partir 
d’aleshores 27 famílies que hi vivien pagant un preu 
mitjà de lloguer d’entre 500 i 700 euros al mes, i en-
cara n’hi havia amb renda antiga, quan ho compra 
Lioness Inversiones li diu a la gent a la qual els venç 
el contracte que no els hi renova. I als pocs que te-
nien contracte indefinit els mantenen però amb una 
pressió important.  

Algunes d’aquestes veïnes van decidir lluitar perquè 
el que volien era negociar. Fins i tot han fet mocions 
a l’Ajuntament de Barcelona per intentar que faci un 
procés de tanteig i retracte per veure si poden com-
prar l’edifici. Per posar un exemple d’aquest cas, les 
famílies que hi vivien estaven pagant entre uns 500 
i 700 euros, alguns eren veïns i veïnes que portaven 
vivint-hi més de 30 anys. Pràcticament no hi havia 
famílies noves. No obstant, els pisos que Lioness In-
versiones ha pogut anar buidant els ha convertit [i 
posat al mercat] a lloguer turístic o lloguer temporal 
i n’estan cobrant més de 2.000 euros al mes. I això 

                                                           
23 Espanya. Ley 29/1994, de 24 de noviembre, de Arrendamien-
tos Urbanos. Veure aquí. 
24  Veure els cas de la “Casa Orsola” com a model: Garcia, 
Gemma (2021), “Una empresa inversora es nega a renovar els 
contractes de lloguer d'un edifici de l'Eixample de Barcelona”, 
21/12/2021, la directa.cat. Aquí. / Betevé (2022). “Un any resis-
tint a Casa Orsola: ‘Som exponents d’una problemàtica que 

es pot comprovar amb els anuncis que tenen publi-
cats a la premsa. És a dir, que passen de guanyar en-
tre uns 500 i 700 euros mensuals a guanyar-ne entre 
2.000 i 2.400 mensuals.  

El lloguer temporal no està regulat per la LAU però 
hi ha molts propietaris que estan aprofitant aquest 
“tipus” de contractació de lloguer temporal, que 
són els contractes de menys d’11 mesos que estan 
regulats legislativament pensant sobretot en famí-
lies que s’han de traslladar d’una ciutat a una altra 
per un projecte de treball o per una qüestió tempo-
ral i que no es volen comprometre amb un contracte 
de 5 o de 7 anys. Per a això està pensat el contracte 
de lloguer temporal.  

Que passa, que com més curts siguin els contractes, 
com que el mercat és lliure, cada cop que s’acaba un 
contracte quan s’ha de renovar et poden duplicar el 
preu del lloguer, i això és el que els interessa a 
aquets fons d’inversió. Contractes curts. No volen 
fer contractes de lloguer residencial de 5 o 7 anys. I 
busquen maneres d’esquivar la llei que obliga a 
aquestes durades mínimes.  

Per posar algun exemple, a Catalunya, parlant 
d’aquesta bombolla de gentrificació i especulació, 
més de 10.000 habitatges han estat destinats a ús 
turístic de manera legal. Actualment, el 43% de les 
places d’habitatge estan desviades a l’ús turístic i 
milers d’elles no estan legalitzades, no tenen la lli-
cència i ho fan de manera il·legal. I com que el con-
trol és baix o pràcticament inexistent, ho poden 
continuar fent. I per què podem dir que sabem que 
hi ha milers d’habitatges turístics il·legals? Perquè 
hem fet un recompte d’anuncis publicats i en un 
moment determinat hem vist 16.000 anuncis ofe-
rint habitatges d’ús turístic.  

Dir també que molt pocs propietaris concentren en-
tre 30 i 130 habitatges cadascun. És a dir, no és un 
negoci que fa molta gent i més o menys es repartei-
xen aquesta bossa. No, són molt poca gent i normal-
ment són fons d’inversió estrangers. Els lloguers 
temporals s’han disparat en els últims 5 anys un 
237% pels beneficis milionaris que representa 
aquesta modalitat per als fons d’inversió locals i es-
trangers.   

afecta tot Barcelona’”, 3/11/2022, beteve.cat. Aquí. / Garcia, 
Gemma (2022), “Les llogateres de Casa Orsola tornen al carrer 
davant la negativa de la propietat a negociar”, 5/11/2022, ladi-
recta.cat. Aquí.  
 

https://www.boe.es/buscar/pdf/1994/BOE-A-1994-26003-consolidado.pdf
https://directa.cat/una-empresa-inversora-es-nega-a-renovar-els-contractes-de-lloguer-dun-edifici-de-leixample-de-barcelona/
https://beteve.cat/basics/un-any-resistint-casa-orsola-exponent-problematica-afecta-barcelona/
https://directa.cat/les-llogateres-de-casa-orsola-tornen-al-carrer-davant-la-negativa-de-la-propietat-a-negociar/
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Acabaré parlant de la legislació, de com es regula tot 
això arran de la crisi financera i immobiliària de 
2008, a partir de la qual moltes famílies van haver 
d’abandonar els seus habitatges de propietat o van 
ser desnonades i van quedar molts pisos buits.  Ar-
ran d’això, el govern de l’Estat va posar un pont de 
plata perquè els fons d’inversió vinguessin a Espa-
nya a invertir i comprar aquests estocs, amb milers 
de pisos buits, que ja abans s’havien pagat de les 
nostres butxaques, dels fons públics [que van anar 
al rescat de la banca, a la SAREB, etc.]. Després, 
aquests fons d’inversió acudirien incentivats per 
l’exempció de l’impost de societats, les SOCIMI25, ...  

En aquest sentit, cal destacar, que els preus de com-
pra d’aquells edificis que van quedar buits -i queden 
encara- en mans de la banca per haver estat embar-
gats (i desnonats) i, per tant, molt barats, Mariano 
Rajoy, a més a més, decretaria que la durada mí-
nima dels contractes de lloguer, que en aquell mo-
ment eren de 5 anys, passessin a 3 anys, de manera 
que aquests fons d’inversió, que només estaven 
obligats a que en la primera ronda de contractes, el 
primer contracte fos social o a preu assequible, 
quan s’acabava aquest període, reduït de 5 a 3 anys, 
ja podien posar-los a mercat lliure amb la qual cosa 
el preu del lloguer es duplicava o triplicava.  

Una altra dada important a remarcar, és que les lli-
cències per habitatge d’ús turístic es concedeixen a 
perpetuïtat. I una llicència per declarar aquell habi-
tatge d’ús turístic costa 200 euros. És a dir, invertint 
només 200 euros, un habitatge que s’hagi comprat 
es pot destinar per tota la vida a ús turístic. I a no 
ser que hi hagués un decretazo, això no es pot elimi-
nar.  

Com deia abans, la regulació dels lloguers a Catalu-
nya va frenar tota aquesta disbauxa mínimament, es 
van congelar els preus i es va prohibir apujar els llo-
guers per sobre de determinat índex. Malaurada-
ment això només va durar un any i mig. I la nova llei 
estatal de la que parlava l’Antonio abans, honesta-
ment, tot i que hem fet pressions, que hem presen-
tat més de 16 esmenes i que hem estat en reunions 
amb els grups parlamentaris per veure si es podia 
millorar d’alguna manera, tenim poques esperan-
ces, per no dir pràcticament cap, que el govern ac-
tual del PSOE estigui disposat a frenar aquesta dis-
bauxa, a regular de debò els lloguers i a abandonar 
la via de que surtin diners de les nostres butxaques 
i, per la via dels fons públics, vagin novament a parar 
a les butxaques dels grans tenidors i dels fons voltor.

  
Foto: barri de Les Oliveres - descma 

                                                           
25 Defineixen les SOCIMI (Societats Anònimes Cotitzades d'In-

versió Immobiliària) com societats anònimes cotitzades i la seva 
activitat principal és l'adquisició, la promoció i la rehabilitació 
d'actius de naturalesa urbana per al seu arrendament, amb 

l’objectiu d’impulsar el mercat de lloguer, proporcionar liquidi-
tat a les inversions i oferir rendibilitat estable a l’inversor. Estan 
regulades per la Llei 11/2009, de 26 d’octubre (Zapatero, PSOE), 
en plena crisi de la bombolla immobiliària, modificada per la Llei 
16/2012 de 27 de desembre (Rajoy, PP). 
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Intervenció 3: Fernando Gálvez, membre de la PAH Gramenet 

Primer vull fer un recorregut per la lluita que fa 14 
anys porta la PAH Gramenet per un habitatge digne 
per a totes les famílies vulnerables. Vam començar 
rebent famílies que tenien problemes amb l’hipo-
teca del seu pis. Això va ser arran de la crisi de 2008 
[crisi financera i esclat de la bombolla immobiliària 
amb la consegüent crisi hipotecària] en la què mol-
tes famílies es van trobar en la situació que no po-
dien pagar la hipoteca perquè havien estat acomia-
dades de la seva feina per problemes de les empre-
ses i això agreujava la seva situació o perquè només 
podien accedir a treballs precaris. 

Em centraré una mica en el govern de Catalunya i 
després parlaré de Santa Coloma. El govern de la 
Generalitat no ha complert amb els acords que hi 
havia hagut en el Parlament amb la Llei 18/2007 de 
28 de desembre, del dret a l'habitatge26. A data 
d’avui a Catalunya hi hauria d’haver un parc públic 
de lloguer i no arriba ni al 3%. És evident que no 
aplica la Llei 18/2007 i el govern de la Generalitat no 
està per la feina de dir-li als bancs i als fons voltor 
que no han de tenir els pisos tancats i no els aplica 
una sanció econòmica com recull la mateixa Llei.  

Aquesta normativa també està contemplada en la 
Llei 24/2015, del 29 de juliol, de mesures urgents 
per a afrontar l'emergència en l'àmbit de l'habitatge 
i la pobresa energètica27 promoguda a partir d’una 
Iniciativa Legislativa Popular (ILP), que va ser apro-
vada pel Parlament, i en la Llei 1/2022, del 3 de 
març, de modificació de la Llei 18/2007, la Llei 
24/2015 i la Llei 4/2016 per a afrontar l'emergència 
en l'àmbit de l'habitatge28. Això pel que fa a les lleis 
aprovades pel Parlament de Catalunya [i la seva 
aplicació i eficàcia limitada].  

Ara em centraré una mica en la nostra ciutat i en 
l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet. Des de 
1990 (i fins 2014) es van construir [en sòl públic] 
1.587 habitatges de protecció oficial destinats ma-
joritàriament a la venda (1.444 de venda i 143 de 
lloguer). La majoria promoguts per agents o opera-
dors públics i, ara, una part d’aquests habitatges ja 
no formen part del Patrimoni públic municipal per-
què amb els anys hauran anat, o aniran, passant al 
mercat privat i podran ser venuts a preu lliure 

                                                           
26 Veure nota a peu de pàgina núm. 12.  
27 Generalitat de Catalunya (2015).Llei 24/2015, del 29 de juliol, 
de mesures urgents per a afrontar l'emergència en l'àmbit de 
l'habitatge i la pobresa energètica. Veure aquí.  
28 Generalitat de Catalunya (2022). Llei 1/2022, del 3 de març, 
de modificació de la Llei 18/2007, la Llei 24/2015 i la Llei 4/2016 

(veure PLH, pàg. 125-127. Nota a peu de pàgina 
núm. 18). 

A principis de la legislatura (2019) l’Ajuntament va 
anunciar un Conveni amb la SAREB que contem-
plava la cessió de 220 habitatges que, actualment, 
s’han convertit només en 60 i que estan condicio-
nant des de fa 2 anys, i encara no estan acabats. 
També van adquirir 9 habitatges a través de tanteig 
i retracte i han condicionat 12 locals que fa més d’un 
any i mig que tenen acabats però per temes legals, 
no sabem quins, perquè no ens ho han dit, encara 
no estan en situació de poder ser habitats29.  

La qüestió és que les famílies vulnerables es troben 
amb molts problemes amb les assistentes socials 
[Serveis Socials] perquè no els hi fan l’informe de 
vulnerabilitat i d’exclusió residencial perquè els hi 
diuen que li han de demanar al jutge, el jutge que 
no, que és l’advocat qui ho ha de fer, l’advocat que 
no, que són les assistentes socials [els Serveis Soci-
als] qui realment els hi han de fer l’informe a les fa-
mílies, perquè aquest és un document que les famí-
lies sol·liciten i que han de tenir per poder presen-
tar-lo als bancs i als fons voltor per a demanar un 
lloguer social [com preveu la llei].  

Aleshores, allò que estem exigint la PAH Gramenet 
és que tots aquests habitatges que l’Ajuntament 
tant s’ha omplert la boca de dir que ja hi són o que 
els faran amb els locals convertits en habitatges, ho 
compleixin. I una altra cosa que els diem clarament, 
com ja hem publicat i denunciat, és que la única al-
ternativa quan hi ha desnonaments [és un habitatge 
social digne], que n’estem tenint de 20 a 30 cada 
setmana a Santa Coloma, que no és broma. Encara 
que no totes les famílies venen a la PAH, si que ens 
assabentem que aquests desnonaments s’estan 
produint. 

No obstant això, l’única solució que els hi donen els 
Serveis Socials, conjuntament amb l’alcaldessa Par-
lon, és una pensió [fóra de la ciutat] i estem farts de 
dir-los “Parlon la pensió no és la solució”, ha de ser 
un habitatge digne per a les famílies vulnerables. No 
em vull allargar més i deixo la paraula per a les pre-
guntes que deuen ser moltes. 

per a afrontar l'emergència en l'àmbit de l'habitatge. Veure 
aquí.  
29 Segons el PLH, Memòria Juliol, 2021, pàg. 138 (139 al pdf). 
Veure nota a peu de pàgina núm. 18  

https://portaldogc.gencat.cat/utilsEADOP/PDF/6928/1906526.pdf
https://portaldogc.gencat.cat/utilsEADOP/PDF/8620/1894033.pdf
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Intervenció 4: Torn de preguntes. Resum de les respostes i dels comentaris30  

Salva: Sabem quants habitatges buits hi ha a Santa 
Coloma de Gramenet i quanta gent hi ha esperant a 
la Taula d’Emergència? 

Antoni: Abans de contestar vull puntualitzar una 
cosa. És veritablement lamentable que l’Ajunta-
ment, després de totes les modificacions que fa per 
a segons ells fomentar l’habitatge, i després d’haver 
fet el Pla Local d’Habitatge, no hagi fet un estudi ex-
haustiu del nombre d’habitatges buits a Santa Co-
loma. 

Les dades que tenim són les següents: en primer lloc 
tenim unes dades de la Generalitat que de tant en 
tant va fent estudis que diu que el 2011, fa onze 
anys, hi havia 2.371 habitatges buits. El 2017, en un 
estudi fet molt per sobre per l’Ajuntament de 
Santa Coloma de Gramenet, deien que hi havia 
2.717 habitatges buits i, d’aquets, que és la última 
xifra que tenim, ens diuen que 550 són de les enti-
tats bancàries31. Aquesta és la foto oficial que te-
nim. A partir d’aquí, el 2021, que és l’últim any del 
que es poden tenir dades, no sabem que està pas-
sant. Però si ens fixem en les dades de població hau-
rem de concloure que hi hauran més habitatges 
buits perquè la població no ha augmentat. Per tant, 
jo el que dic és que de moment 2.717 habitatges 
buits, dades del 2017, és la xifra que hi ha. 

Fernando: A nosaltres ens van dir que hi ha uns 531 
pisos, d’aquests 336 buits sense ocupar, 187 ocu-
pats sense títol residencial i 178 sense informació 
del seu estat.  

Sobre la Taula d’emergència residencial nosaltres 
calculem que hi ha 280 famílies apuntades.  

Andrés: la venda dels habitatges de protecció oficial 
fets amb sòl públic és una estafa. 

Antoni: En relació a això s’ha de tenir en compte 
que hi ha una petita gran confusió, és a dir, quan 
parlem d’habitatge social entenc que l’habitatge so-
cial només pot ser de lloguer. L’habitatge social no 
pot ser de compra-venda. De fet a Europa, quan es 
parla d’habitatge social és parla de lloguer. Alesho-
res, plantejar que els habitatges que tenien un ob-
jectiu social després es venen, i es venen per 
aquests preus jo crec que es un engany manifest.  

                                                           
30 Aquesta part de preguntes i respostes i d’intervencions s’ha resumit i se n’ha transcrit allò que hem considerat més rellevant. Amb tot, 
es pot anar a l’enllaç del vídeo per escoltar-ho sencer. Aquí. 
31 Segons el PLH, Annexos, Juliol 2021, pàg. 28, el nombre d’habitatges propietat d’entitats financeres és de 1.362: Sareb (405); Divarian 
(324); CaixaBank (147); Bankia (145); BBVA (118); Banc de Sabadell (104); Altres (119). Veure peu de pàgina núm. 19. 

Dilma: afectada pel problema hipotecari i que parti-
cipa a la PAH de Barcelona i Santa Coloma. Per què 
nosaltres com a comunitat autònoma, que tenim 
una legislació específica, no es pressiona i s’obliga 
els grans tenidors a cedir habitatges en lloguer so-
cial a famílies vulnerables. La situació de les famílies 
amb menors allotjades en les habitacions de les 
pensions que se’ls ofereix, que és com estar en un 
espai com de presó, i amb l’exclusió infantil que 
s’està vivint a la ciutat, empitjora encara més les se-
ves condicions de vida. 

Joana: La nostra opinió (sindicat llogateres) és que 
la pressió dels lobbys financers i immobiliaris és 
tan gran que no hi ha ningú que tingui nassos de 
tallar-los les ales. Cap dels governs, ni autonòmics 
ni estatals. La dificultat és que aquests lobbys pres-
sionen els governs per a que les lleis no canviïn (o 
no s’apliquin) en detriment dels seus beneficis. I 
aquesta és la qüestió, no n’hi ha cap altre. A nivell 
de converses, per exemple, dimarts ens vam reunir 
la coordinadora de moviments socials amb grups 
parlamentaris d’aquí perquè havíem presentat uns 
dies abans una carta reivindicativa amb molts punts. 
Els referits a habitatge i les reivindicacions de cara 
als pressupostos.  

Les reivindicacions que s’estaven demanant en ma-
tèria d’habitatge eren partides pressupostàries per 
a polítiques d’habitatge i drets socials fins al 3% del 
PIB autonòmic. Estàvem exigint que en els pressu-
postos d’aquest any es destini a habitatge i drets so-
cials aquest percentatge i que estiguessin orientats 
a que les famílies vulnerables tinguin accés a un ha-
bitatge digne.  

És demanaven també partides pressupostaries per 
augmentar el parc d’habitatge social, el destinat a 
famílies en situació de vulnerabilitat, fins a un 15% 
el 2025. De fet això ja està legislat però no s’està 
complint. Com deia abans l’Antoni a qualsevol altra 
país hi ha molt més habitatge social que a Espanya 
i Catalunya (veure nota a peu de pàgina núm. 6). I 
quan demanàvem incrementar el parc d’habitatge 

https://www.youtube.com/watch?v=onR69sdlbl8&t=3s
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social no estàvem pensant en construir sinó pen-
sant en que tots aquests milers de pisos buits 32 
[emmagatzemats per a especular] i que no volen llo-
gar perquè no tenen prou benefici [a curt termini], 
es posin en el mercat, i si no els ocuparem.  

Perquè molts d’aquests pisos, com els de la SAREB, 
són nostres, ja els hem pagat nosaltres amb els nos-
tres impostos. I no una vegada sinó vàries vegades i 
s’han continuat cedint a mans privades com Cerbe-
rus, Blackstone, etc. I la última exigència que es feia 
era crear un parc d’habitatge públic de lloguer. I 
quan diem públic volem dir un habitatge al qual te-
nim dret totes les persones encara que no s’estigui 
en una situació de vulnerabilitat.  

Però el problema greu és que si continuem així, amb 
l’augment continuat dels lloguers, el pagament de 
l’habitatge, encara que es digui que no hauria d’es-
tar per sobre del 30% dels nostres ingressos, és un 
problema. És a dir, no cap en cap cap que les famí-
lies hagin de destinar més d’un 30% dels seus ingres-
sos a pagar l’habitatge, perquè a això li has d’afegir 
l’aigua, el gas, la llum i el menjar.  

Doncs bé, en aquests moments les famílies que 
afortunadament tenim un treball, que no tenim una 
situació de vulnerabilitat, estem destinant entre el 
50% i el 75% dels nostres ingressos a l’habitatge. De 
poc serveix que ens facin un bonotren, o qualsevol 
altra cosa, quan la despesa principal que tenen les 
famílies l’estan deixant en mans dels fons d’inversió 
i amb llibertat absoluta de mercat [que especula 
amb un bé bàsic]. I això no pot ser, s’ha de regular 
el lloguer i assegurar-se de que almenys una bona 
part de l’habitatge que ja existeix, el seu preu garan-
teixi l’accés a l’habitatge.  

Dèiem abans que, en els Països Baixos, Àustria, Di-
namarca, França, etc. Aquest parc d’habitatge pú-
blic assequible que és al què hauria de tenir accés 
qualsevol persona que no vulgui tenir un habitatge 
de súper-luxe que se’l pugui pagar. Però la gent nor-
mal i corrent, els treballadors no hauríem de pagar 
més d’aquest 30% dels nostres ingressos. quests pa-
ïsos que citava abans, tenen entre el 37% i el 17%  

                                                           
32 Aznar, Laura (2022). “El mapa dels pisos buits de Catalunya: 
on són i quins grans propietaris els controlen”, 03/10/2022, crí-
tic.cat. Veure aquí. 
33 Puente, Arturo (2018). “Els problemes de salut mental i ansi-
etat es multipliquen sota l’amenaça d’un desnonament”, 
17/06/2018, diarisanitat.cat. Veure aquí 
34 Ramon, Juanjo (2023), “Drets Humans, infància i habitatge: 
una pel·lícula de terror”, 2/01/2023, catalunyaplural.cat. Veure 
aquí.   

de parcs d’habitatge assequible i nosaltres estem 
per sota del 2%. Un fet que no és assumible.  

No es fa perquè no hi ha voluntat política, la pressió 
es tan gran que no s’atreveixen. O nosaltres cridem 
molt més que ells i sortim al carrer cada dia a fer-
nos escoltar o això no pararà. I ben aviat, tal i com 
està la situació, no només les famílies vulnerables, 
sinó també les persones que tenen una feina es 
veuran en aquesta situació perquè no hi ha manera 
de pagar el lloguer.   

Juan: Com s’ha vist, a nivell local no hi ha un plante-
jament d’execució de les propostes en habitatge so-
cial o alternatiu als desnonaments que fa l’Ajunta-
ment, sempre estan pendents d’alguna cosa. Per al-
tra banda, s’ha de tenir en compte l’impacte psico-
lògic que tenen els desnonaments sobre les famí-
lies33 i especialment sobre els infants34 i aquest és 
un tema molt important en el que s’hi tindria d’im-
plicar tota la societat. Davant d’aquesta problemà-
tica, cal unificar tot el moviment i la lluita perquè 
avui encara no tenim prou força per imposar-nos al 
govern central. Perquè, realment, som davant d’un 
govern central amb una mentalitat centralista amb 
la què imposa les seves lleis per sobre de les auto-
nòmiques és un fet que, entre altres, motiva en al-
guns pobles moviments d’autogestió dels seus pro-
blemes. 

Angel: no sé si és en la Llei 2007 que va sortir que 
els grans tenidors i el bancs no poden tenir pisos 
més de 2 anys buits i els ajuntaments tenen la po-
testat de denunciar-ho i si arribés el moment expro-
piar-los. Això ha quedat en agua de borrajas? D’això 
que se n’ha fet, perquè aquí, a Santa Coloma de Gra-
menet, presumien que, amb Girona i Terrassa, eren 
els primers tres municipis que ho posaven en pràc-
tica i els multaven. A Terrassa 5.000 o 6.000 euros, 
aquí sembla que eren 2.500 euros, perquè deien 
que així es podrien cobrar millor35. A Santa Coloma 

35 Veure: Poll Martínez, S. i Marcos, L. (2022),  “Els grans teni-
dors tenen 32.800 pisos buits a Catalunya, 1.800 a Barcelona”, 
21/10/2022, ccma.cat. Aquí. / ACN (2014) “Terrassa, Girona i 
Santa Coloma de Gramenet han interposat 81 multes a entitats 
financeres amb pisos buits”, 17/12/2014, lavanguardia.com. 
Aquí. / Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet (2014), 
“Santa Coloma actua contra el mal ús dels habitatges”. L’Ajun-
tament Informa, 15/01/2014. Aquí. 

https://www.elcritic.cat/investigacio/el-mapa-dels-pisos-buits-de-catalunya-on-son-i-quins-grans-propietaris-els-controlen-142266
https://diarisanitat.cat/els-problemes-de-salut-mental-i-ansietat-es-multipliquen-sota-lamenaca-dun-desnonament/
https://catalunyaplural.cat/ca/drets-humans-infancia-i-habitatge-una-pel%C2%B7licula-de-terror/
https://www.ccma.cat/324/els-grans-tenidors-tenen-32800-pisos-buits-a-catalunya-1800-a-barcelona/noticia/3191442/
https://www.lavanguardia.com/local/sabadell/20141217/54421923156/terrassa-girona-i-santa-coloma-de-gramenet-han-interposat-81-multes-a-entitats-financeres-amb.html
https://ajuntamentinforma.gramenet.cat/info-local/santa-coloma-actua-contra-el-mal-us-dels-habitatges/
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sembla que des de 2014 ja no se n’ha sabut res 
més36. Veure que diu el PLH37. 

Joana: respon que en general no s’està denunciant, 
si més no, cap Ajuntament de manera directa, pot-
ser el de Barcelona. Tot i que de manera insuficient. 
En general no s’està controlant38. S’ha de reconèixer 
que hi ha Ajuntament petits que no tenen recursos 
per a gestionar-ho [sembla que, en general, ha que-
dat en mans de l’Agència Catalana del Consum -
ACC-]. 

Ens hem tingut d’assabentar dels pisos buits que hi 
ha a Catalunya per la premsa digital (La Directa, Crí-
tic o Nació Digital) que han publicat tant les llistes 
de pisos de la SAREB39 com la llista de pisos buits40, 
sense adreces però bé..., de veritat que podem per-
metre això? I, senyors i senyores, és que això s’ha 
de tenir en compte a l’hora de votar. Tenim governs 
que dicten lleis que, en el millor dels casos quan les 
dicten, i en les que les poques qüestions que ens po-
drien afavorir no estan posant controls per a sanci-
onar, per a que els que incompleixen aquestes peti-
tes normes que ens poden afavorir. No hi ha control, 
no hi ha sancions, no hi ha res. Res. L’habitatge no 
és un tema prioritari pels grups parlamentaris que 
estan en els governs locals, autonòmics o estatals. 
No és una prioritat.  

Estem en mans dels voltors i com no ho diguem molt 
alt i clar i molestem molt perquè les seves prioritats 
canviïn, seguirem així perquè el que no hi ha és vo-
luntat política. Perquè diner en hi ha, per arma-
ment41 o per a altres qüestions. És per això que el 

                                                           
36 Segons el PLH, Memòria Juliol, 2021, pàg. 156, “L’habitatge 
buit al municipi, es concentra en mans d’entitats financeres i 
grans tenidors. Des del 2012 s’han emès 206 requeriments de 
cessió d’habitatges buits i s’han imposat 27 multes coercitives. 
La necessitat de generar nou habitatge assequible farà que l’ac-
tivació d’aquest habitatge es converteixi en una eina clau. (...) 
Existeix una bona coordinació entre determinades plataformes 
ciutadanes i entitats socials i els serveis municipals per atendre 
les persones en situació de vulnerabilitat (sic)”. 
37 Segons el PLH, Memòria Juliol, 2021, pàg. 141 (142 al pdf), 
“L’any 2012, l’Ajuntament va iniciar les actuacions amb l’objec-
tiu de mobilitzar habitatges buits d’entitats financeres cap al llo-
guer social, l’any 2010 es comptabilitzaven un total de 550 ha-
bitatges buits propietat d’entitats financeres. Les actuacions 
van tenir els següents resultats (dades actualitzades a maig de 
2018): Requeriment cessió habitatge buit: 206; Declaració -; Ins-
peccions realitzades: 356; Multes Coercitives: 29; Cobrades: 16; 
Anul·lades per Sentència Judicial: 11; Pendents de cobrament: 
2; Expedients en tramitació actualment: 21; Arxivats: 66.” 
38 Veure: Diari de Terrassa (2022), “Deu multes a grans tenidors 
d’habitatges per no donar lloguer social”, 19/09/2022, diaride-
terrassa.com. Aquí. / Rebollo, Àlex (2020) “Terrassa explora 
l'espinosa via de les expropiacions de pisos buits als bancs”, 
20/02/2021, actualitzat el 21, elperiodico.cat. Aquí.  

meu sentit comú i una mica d’anàlisi de la situació 
em diu que el que no hi ha és voluntat política. 

Carles: pregunta al Fernando si durant l’any 2022 
s’ha reunit la Taula Local d’Habitatge42.  

Fernando: No, no s’ha reunit la Taula d’Habitatge de 
Santa Coloma, segons la PAH Gramenet, fins ara no 
s’ha reunit (2022). Fa dos dies que ens han comuni-
cat que la propera setmana es reuniran amb la cap 
de Serveis Socials perquè hem denunciat un munt 
de vegades que, per la manca d’informació que ens 
estan amagant a nosaltres i a les famílies, no els hi 
estan donant a les famílies vulnerables els informes 
que necessiten. Es demanarà una reunió amb el re-
gidor de l’Àrea per saber que passa amb la Taula 
d’Emergència.  

Juan: Volia ampliar aquesta informació, a la PAHG 
ens va costar dos o tres anys de lluita i de pressió 
concretar la Taula Local d’Habitatge i la Pobresa 
energètica aquí. En l’anterior legislatura hi havia 
una Taula i una Permanent amb comissions de tre-
ball que va ser pràcticament quan va sortir la Llei 
24/2015 i ens reuníem cada mes. Quasi tot s’aclaria.  

Aquest legislatura, tot i amb la pandèmia, s’hagés 
pogut continuar amb videoconferències. Es va plan-
tejar en un parell d’ocasions que han convocat la 
Taula o el Plenari, els hi hem dit, per activa i per pas-
siva, que apliquin el Reglament que ells van plante-
jar i que és on s’aclareixen les coses, el tema de la 
SAREB, el paquet de 60 habitatges que estan inten-
tant regularitzar, que nosaltres no veiem per enlloc, 

39  Fayos, E. i Garcia, G. (2022) “La batalla per la SAREB”, 
22/02/2022, la directa.cat. Aquí. / Fayos, E. i Garcia, G. (2021), 
“La SAREB, un monstre que alimenta els grans fons d'inversió”, 
16/02/2021, la directa.cat. Aquí.  
40 Garcia, Gemma (2020), “Bancs, Sareb i fons d'inversió acapa-
ren milers de pisos buits”, 29/09/2020, la directa.cat. Aquí.  
41 Ardèvol Mallol, Clara (2023), “Pere Ortega: ‘El 30% de les in-
versions de l’estat van dedicades a armes. Això ens hauria de 
mobilitzar’”, 2/01/2023, vilaweb.cat. Aquí. 
42 Segons el PLH, Memòria Juliol, 2021, pàg. 131 (132 al pdf), 
“Per tal de posar en comú les necessitats i problemàtiques de-
tectades pels diferents agents socials del municipi, millorar la 
diagnosi, debatre, elaborar línies estratègiques de treball i ge-
nerar propostes per trobar solucions integrals i efectives per ga-
rantir el dret a l’accés a un habitatge digne es va constituir, al 
maig de 2016 la Taula Local d’Habitatge i Pobresa Energètica 
(TLHPE). Actualment, s’està en procés de transformació cap a 
un Consell Local de l’Habitatge, que serà l’òrgan consultiu i de 
participació del municipi en matèria d’habitatge, i en concret en 
relació a la planificació, la programació i la gestió de les políti-
ques d’habitatge a la ciutat”. A data d’avui, no hi ha cap noticia 
que s’hagi constituït aquest Consell.  

https://www.diarideterrassa.com/terrassa/2022/09/19/agencia-catalana-consum-multes-grans-tenidors-habitatges-lloguer-social-terrassa/
https://www.elperiodico.cat/ca/societat/20200220/terrassa-explora-lespinosa-via-de-les-expropiacions-de-pisos-buits-als-bancs-7837875
https://directa.cat/la-batalla-per-la-sareb/
https://directa.cat/la-sareb-un-monstre-que-alimenta-els-grans-fons-dinversio/
https://directa.cat/bancs-sareb-i-fons-dinversio-acaparen-milers-de-pisos-buits/
https://www.vilaweb.cat/noticies/entrevista-pere-ortega-pressupost-defensa/
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els locals que han destinat i condicionat, que tam-
poc estan disponibles, les dificultats que tenim amb 
els Serveis Socials amb els criteris en aquest tema. I 
és la denúncia que fem perquè durant aquesta le-
gislatura (2019-2023) la Taula Local d’Habitatge no 
s’ha posat en pràctica encara.  

Carles: una pregunta per l’Antoni, mirant els dife-
rents projectes del Pla Local d’Habitatge enlloc no 
estan pressupostats.  

Antoni: El Pla Local de l’Habitatge el que fa és donar 
dades i plantejar el que es necessitaria però no fixa 
actuacions concretes. Les fixa des del punt de vista 
que “seria convenient” fer aquestes actuacions. 
Però no hi ha un lligam directe amb la part pressu-
postària. És com aquest document que comentava 
abans de la modificació del mes d’abril. Diuen que 
generen 800 habitatges però no generen 800 habi-
tatges, el que fan és modificar el planejament per-
què els propietaris d’aquestes finques puguin cons-
truir habitatges, si els interessa. Penso que amb el 
PLH passa una mica el mateix. És a dir, es planteja la 
necessitat d’habitatges a Santa Coloma però això 
després no es trasllada a cap partida pressupostària. 
Les úniques partides que existeixen són les de Gra-
mepark en funció de les pròpies dinàmiques que 
porta construir habitatge o no. Però Gramepark és 
una empresa municipal que de social no en té res. 

Antonio: Hi ha un tema que abans que marxem que 
m’agradaria comentar perquè hi ha una qüestió que 
és importantíssima en relació al tema que estem 
parlant i són les dificultats que ens posen per poder 
participar i poder tenir la informació. Només una 

dada, quan vaig començar a llegir la modificació del 
PGM que es va aprovar el mes d’abril, vaig comen-
çar a mirar documentació i em vaig adonar que feia 
10 anys s’havia aprovat tot el tema de les Oliveres i 
Can Franquesa (veure notes 15 i 16). Aleshores dius, 
com es possible que aquestes operacions que fan no 
ens n’assabentem o ho fem al cap dels anys?  

És a dir, aquí hi ha un problema que té a veure amb 
la manca de transparència per part de l’Ajuntament, 
amb les dificultats per informar i assabentar-nos de 
les coses que és terrible, perquè, a més a més, des-
prés resulta que alguns d’aquests expedients, quan 
te’ls mires, en la part de la memòria que ho explica 
comencen a sortir fotos del taller de participació 
ciutadana amb la gent que hi ha participat. Jo sóc 
arquitecte, visc en aquesta ciutat, intento assaben-
tar-me de les coses i no me n’assabento. I resulta 
que han fet uns tallers de participació ciutadana que 
són la mar de macos en les fotografies en color.  

Aleshores, jo crec que en tot aquest tema de l’ha-
bitatge, com en altres, ens hauríem de plantejar 
d’intentar batallar perquè canviï substancialment 
la política de participació i d’informació i de trans-
parència per part de l’Ajuntament. Ens hauríem de 
plantejar que en cada una de les lluites un dels te-
mes centrals sigui reclamar, reivindicar i intentar 
aconseguir que hi hagi una informació correcte, que 
hi hagi la possibilitat de participar realment, que no 
sigui amb tallers amb persones que ja busquen ells i 
s’ho munten [a mida] i, per tant, crec que hauria de 
ser un tema que hauríem de tenir al cap quan par-
lem d’aquestes coses.

Per acabar, després de la intervenció de l’Antonio, tanquen la Joana i el Fernando (síntesi):     

Si els governs que tenim no tenen voluntat política per a defensar els nostres drets i les nostres necessitats, una 
manera de mobilitzar-se molt senzilla, i que es pot fer des de casa, és castigar-los amb el vot. Una altra manera 
de mobilitzar-nos és donar suport a totes les convocatòries que es fan a nivell local i general. Que són continues. 
I lluitar, lluitar i lluitar per aconseguir coses encara que sigui a precari. I sempre continuar la lluita, en tots els 
àmbits socials, de la manera més unitària i coordinada possible amb els diferents sectors socials en lluita.

Si es vol aprofundir recomanem:  

Antxustegi-Etxearte, Odei (2014). De suburbi a ciutat. El Pla Popular de Santa Coloma de Gramenet. Santa Co-
loma de Gramenet: Edicions Fòrum-Grama 

Madden, David i Marcuse, Peter (2018). En defensa de la vivienda. Madrid: Capitán Swing. 

Olivé, María José. «Crecimiento urbano y conflictualidad en la aglomeración barcelonesa: El caso de Santa Co-
loma de Gramanet». Revista de geografia, 1974, Vol. 8, Núm. 1, p. 99-127 (per descarregar anar a la nota 17) 

Vollmer, Lisa (2019). Estrategias contra la gentrificación. Iruñea-Pamplona: Katakrak liburuak 
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Foto: a la muntanya, a l’esquerra el barri de Can Franquesa i a la dreta blocs del barri de la Guinardera - descma 

 
Foto: entre mitgeres, barri del Raval - descma 

 
Foto: mitgeres, barri del Raval – descma 


